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FÖRSLAG 

Utskottet för regional utveckling uppmanar utskottet för industrifrågor, forskning och energi 

att som ansvarigt utskott infoga följande i sitt resolutionsförslag: 

1. Europaparlamentet oroas över att EU släpar efter Nordamerika och delar av Asien- och 

Stillahavsregionen när det gäller tillgång till 4G och planeringen för införandet av 5G. 

Europa har en stor eftersläpning att hämta in, i och med att över 75 % av Förenta 

staternas befolkning hade tillgång till 4G under 2015, mot bara 28 % av EU:s 

befolkning. Det är vidare oroväckande att prognoser inom branschen visar att det fram 

till 2022 kommer att finnas över 110 miljoner 4G-abonnemang i Nordamerika, mot 

endast 20 miljoner i Västeuropa, och att ingen av de 28 medlemsstaterna uppnått den 

digitala agendans mål om hundraprocentig täckning med höghastighetsbredband och 

ultrasnabba bredband. Täckningen av nästa generations accessnät är i vissa 

medlemsstater i genomsnitt lägre än 25 %. 

2. Europaparlamentet anser att 5G är mer än en utveckling av bredbandsteknik, eftersom 

nästa generation av utbredda ultrasnabba bredbandsnät kommer att handla om mer än 

befintliga trådlösa accessnät. Förändringarna kan stödja omvandlingen av processer 

inom en lång rad ekonomiska sektorer och göra det möjligt att bo, utbilda sig och arbeta 

var som helst i Europa. Bättre internetkonnektivitet kan bidra till ekonomisk tillväxt, 

sysselsättningsskapande, (territoriell och social) sammanhållning och konkurrenskraft i 

Europa, och samtidigt främja lika möjligheter, jämställdhet och förbättrade 

levnadsvillkor för befolkningen. 

3. Europaparlamentet understryker de avsevärda investeringar som behövs för att kunna 

bygga ett gigabitsamhälle och de utmaningar detta innebär för investerare, operatörer, 

tjänsteleverantörer samt skapandet av synergier med andra branscher. Under de 

kommande tio åren behövs det ytterligare 155 miljarder euro för att skapa 

gigabitkonnektivitet för den digitala inre marknaden. Det är ytterst viktigt med 

ytterligare investeringar för att kunna sänka priset per enhet för konsumenterna och öka 

tjänsternas kvalitet och täckningsområde. Det framgår av forskning inom branschen att 

uppemot 90 % av nedgången i enhetspriset per megabyte är ett resultat av investeringar, 

och inte av statiska effekter som konkurrens. Om man tar priset per megabyte som 

jämförelsegrund är Förenta staterna en avsevärt billigare marknad för konsumenterna än 

EU. Det mått som heter genomsnittlig intäkt per användare kan bli vilseledande, 

eftersom därav inte framgår att konsumenterna i Förenta staterna använder snabbare 

förbindelser, större datapaket eller erbjudanden utan begränsningar. 

4. Europaparlamentet betonar att utbyggnaden av 5G-nätverk delvis kommer att förutsätta 

EU-omfattande bidrag och finansieringsinstrument. Medlemsstaterna bör särskilt 

uppmärksamma projekt för att bredda tillgången till internet med stöd av de europeiska 

struktur- och investeringsfonderna (ESI-fonderna) under programperioden 2014–2020. 

Sammanlagt kommer ESI-fonderna att bidra med 21,4 miljarder euro till att säkra den 

digitala inre marknaden under den nuvarande programperioden, däribland 6 miljarder 

euro för utbyggnaden av nätverk för höghastighetsbredband. Dessa allmänna medel är 

viktiga för att kommissionens mål ska kunna uppnås, men det kommer att behövas 

åtskilligt mera kapital från den privata sektorn för att Europa säkert ska kunna utverka 

ytterligare 155 miljarder euro i investeringar under det kommande årtiondet. ESI-
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fonderna kan bli särskilt värdefulla i glesbygd där man inte kan uppnå full territoriell 

täckning med marknadsinriktade lösningar. 

5. Europaparlamentet uppmanar kommissionen att se till att medlemsstaterna, lokala och 

regionala myndigheter och andra aktörer kan dra nytta av det komplexa utbudet av 

bidrag, finansieringsinstrument med låg risk och offentlig-privata partnerskap som finns 

tillgängliga för konnektivitetsprojekt. Det behövs bättre samarbete på lokal och regional 

nivå för att utvidga fasta nätverk och garantera gigabitkonnektivitet för att åstadkomma 

konkurrenskraftiga erbjudanden och attraktiva priser och uppmuntra nya investeringar. 

Det är värdefullt att det inrättas en resurs på internet där investerare i infrastruktur kan 

få en överblick av alla tillbudsstående alternativ till finansiering. Parlamentet välkomnar 

etablerandet av bredbandsfonden men uppmanar EIB och kommissionen att fokusera 

arbetet på att förbättra befintliga program som stöder IT-branschen, såsom Horisont 

2020, snarare än att skapa nya. Kommissionen uppmanas att främja möjliga synergier 

mellan ESI-fonderna och Efsi samt andra EU-finansieringsmöjligheter. 

6. Europaparlamentet erkänner att intäkterna minskar inom hela telekombranschen och att 

detta är ett svårt problem med tanke på ytterligare investeringar för att vi ska få ett 

gigabitsamhälle. Finansieringen av affärsuppgörelser är starkt kopplad till aktiepriserna, 

och i detta sammanhang kan det finnas säkerhet för lån och andra finansiella instrument 

om en investering för med sig garanterad avkastning över ett längre tidsavsnitt. 

Kommissionen uppmanas vidare att undersöka hur lokala myndigheter och andra 

tjänsteleverantörer kan komma in på marknaden för att erbjuda specialiserade tjänster 

med stöd av alternativa företagsmodeller. Det är viktigt att de nuvarande 

investeringsprogrammen blir lönsamma och det måste eventuellt inrättas andra 

attraktiva mekanismer för att investerare ska kunna stödja 5G-sektorn. 

7. Europaparlamentet uppmanar kommissionen att säkerställa och bevara finansieringen 

för handlingsplanen för 5G på lämplig nivå inom ramen för nästa fleråriga budgetram. 

Det finns dock inte några bindande åtgärder med vilkas hjälp medlemsstaterna kan 

uppnå målen i 5G-handlingsplanen. Kommissionen uppmanas att undersöka de 

nationella bredbandsplanerna för att kartlägga brister och vid behov utforma 

landspecifika rekommendationer för vidare åtgärder. Medlemsstaterna uppmanas att ta 

fram nationella färdplaner för utbyggnaden av 5G såsom en del av de nationella 

bredbandsplanerna. 

8. Europaparlamentet uppmanar kommissionen att beakta de geografiska, sociala och 

ekonomiska särdragen i alla regioner då det nya regelverket utarbetas och genomförs, 

för att 5G ska bli heltäckande när det byggs ut och få största möjliga ekonomiska verkan 

i alla medlemsstater. Investeringar bör stödjas via politik och lagstiftning, och inte 

försenas av överambitiösa offentliga planer som kan hindra genomförandet av 5G. 

Parlamentet konstaterar att företagen behöver ökad säkerhet om vilken teknik som 

skulle innefattas och försäkringar om att medinvesteringarna görs på ett rättvist och 

öppet sätt. 

9. Europaparlamentet uppmanar kommissionen till fortsatt analys av efterfrågan på 5G-

teknik, i och med att detta område inte undersökts tillräckligt och 

meningsskiljaktigheterna där är stora. Kommissionens första undersökning av frågan 

gjordes av en konsultfirma för teknisk forskning. Parlamentet efterlyser framför allt 
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ökat samråd med den akademiska världen och med investerare i infrastruktur, för att få 

en tillförlitlig bild av den framtida efterfrågan på 5G. Kommissionen bör utföra och 

offentliggöra en litteraturöversikt med sammanfattning av alla tillgängliga studier av 

den europeiska efterfrågan på 5G i en enda publikation. Kommissionen bör ta fram en 

årlig framstegsrapport med rekommendationer om handlingsplanen för 5G, och 

informera parlamentet om resultaten. 

10. Europaparlamentet rekommenderar kommissionen att vara teknikneutral i sin strävan 

efter ett gigabitsamhälle. Teknikvalet bör i första hand överlåtas åt marknadens aktörer, 

för att det ska säkerställas att efterfrågans realiteter tillgodoses. Parlamentet stöder 

dessutom en symmetrisk lagstiftning som inte hindrar nya företag eller småföretag att 

komma in på marknaden, och uppmärksammar kommissionen på vikten av att det under 

alla faser av utvecklingen och genomförandet av 5G råder konkurrens med insyn. 

11. Europaparlamentet anser att de ambitiösa mål som kommissionen publicerade i 

september 2016 inte kommer att uppnås om inte medlemsstaterna, de nationella 

regleringsmyndigheterna samt regionala och lokala myndigheter får ökad egenmakt och 

om de inte samarbetar. Parlamentet påpekar att Organet för europeiska 

regleringsmyndigheter för elektronisk kommunikation (Berec) i sitt yttrande om den 

nya ramen för elektronisk kommunikation understryker möjligheten för ökad EU-

inblandning, mer byråkrati och underminering av dess oberoende, och begär därför ett 

effektivt genomförande. För att åstadkomma en samordnad utbyggnad av 5G inom alla 

EU-medlemsstater måste man beakta landspecifika ekonomiska och geografiska 

omständigheter. Parlamentet noterar de föreslagna strukturreformerna av Berec som, 

enligt organets eget yttrande, kan göra Berec till ett decentraliserat EU-organ med fast 

anställd personal i ledning för expertarbetsgrupper. Parlamentet noterar också Berecs 

ståndpunkt angående eventuell ny vetorätt mot avhjälpande åtgärder som vidtagits av 

nationella regleringsmyndigheter, samt kommissionens förslag om att införa 

genomförandeakter i den nya kodexen, vilket innebär att gränsöverskridande tvister 

kommer att kunna lösas med hjälp av toppstyrning. Parlamentet anser att nationella 

regleringsmyndigheter ligger bäst till för att kunna utforma, genomföra och se över 

beslut inom området telekommunikationer. Hittills har Berec spelat en proportionerlig 

roll för att säkerställa harmonisering runt om i Europa och dessa reformer innebär risk 

för rubbning av balansen i detta hänseende. 

12. Europaparlamentet upprepar att det behövs ytterligare förenklingar på EU-nivå för att 

genomföra den nya ramen för elektronisk kommunikation. Det är glädjande att de fyra 

befintliga direktiven konsoliderats i form av en europeisk kodex för elektronisk 

kommunikation. Parlamentet anser att förenkling och ökad tydlighet bara kan vara till 

hjälp för företagen att göra investeringar. Parlamentet välkomnar också de nya 

bestämmelserna om insyn, som leder till att konsumenterna får den viktigaste 

information i avtalet i ett sammanfattande dokument. Parlamentet uppmanar 

medlemsstaterna samt de lokala och regionala myndigheterna att gå i bräschen för 

inrättandet av 5G-nätverk, på ett sätt som är ansvarsmedvetet, öppnar för delaktighet 

och slår vakt om konsumenternas rättigheter.  

13. Europaparlamentet framhåller att man måste eftersträva geografisk balans i 

fördelningen av det ekonomiska stödet och därvid ta hänsyn till principen om 

ekonomisk, social och territoriell sammanhållning, samt till att utvecklingen av IKT-
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infrastrukturen hunnit olika långt på olika ställen. 

14. Europaparlamentet betonar betydelsen av tillgång till offentliga e-tjänster och att 

modern kommunikationsinfrastruktur bidrar till skapandet av tjänster och tillämpningar 

som används av den offentliga sektorns institutioner, företagen och allmänheten. 

Parlamentet pekar på samarbetet mellan universitetscentrum och forskningsinstitutioner, 

som kan bli strategiska partner för utveckling och förverkligande av projekt med 5G-

nät, samtidigt som synergier med Horisont 2000 maximeras. Eftersom nya färdigheter 

och nödvändiga omläggningar av undervisningen kommer att krävas har utvecklingen 

av 5G också en dimension för utbildningen, och den bör tillhandahållas genom att man 

använder de möjligheter som Europeiska socialfonden erbjuder. Parlamentet upprepar 

att man måste arbeta för digital delaktighet och tillgång till internet, också för äldre 

personer, något som även är utslagsgivande för aktivt medborgarskap och social 

delaktighet. 

15. Europaparlamentet välkomnar den trygghet som 25-årslicenser för radiospektrum 

kommer att ge investerare och även den politiska överenskommelse som nyligen nåtts 

om att 700 MHz-bandet ska användas för mobilt bredband. Parlamentet uppmanar 

kommissionen att se över sin ståndpunkt när det gäller harmonisering, eftersom en 

tredjedel av det spektrum som kan användas för trådlöst mobilt bredband fortfarande är 

outnyttjad. Kommissionen uppmanas också att söka internationellt samarbete för att 

åstadkomma harmoniserade standarder för 5G samt att anpassa spektrumförvaltningen 

till en högteknologisk omgivning. Tillgången till radiospektrum spelar en nyckelroll vid 

utbyggnaden av 5G-nätverk runt om i Europa. Det råder fortfarande mycken osäkerhet 

inom branschen om vilka frekvensband som slutligen kommer att användas till 5G-

teknik. Det kommer sannolikt att uppstå en oerhörd efterfrågan på 5G-frekvenser, 

liksom fallet är i dag med efterfrågan på 4G-frekvenser, vilket innebär sannolikt 

stigande kostnader för investerarna. 

16. Europaparlamentet uppmärksamgör kommissionen på frågor i samband med 

nättäckningen. Parlamentet konstaterar att det fortfarande finns en djup digital klyfta 

mellan vissa regioner, särskilt landsbygdsområden och stadsområden. 

Landsbygdsområdena, till följd av sin avlägsna belägenhet, kommer knappast att få 

samma fördel av gigabitsamhället som städerna, eftersom utbudet är föga enhetligt och 

inte tillräckligt behovsanpassat. Fasta föresatser behövs när det gäller gigabitsamhället 

och tyngdpunkten bör förläggas till att täckning med 4G kan garanteras överallt. Vidare 

behövs utveckling av 5G-teknik i landsbygdsområden. Det är oroande att 5G-tekniken i 

dag inte lönar sig annat än i tätbefolkade områden och att detta ytterligare kan fördjupa 

den digitala klyftan. Tillgången till högpresterande internettjänster på gigabytenivå 

måste bli heltäckande för att inte den digitala klyftan mellan städer och landsbygd ska 

vidgas och för att främja den digitala dimensionen av den sociala, ekonomiska och 

territoriella sammanhållningen. Parlamentet inser att investeringar i landsbygdsområden 

förutsätter åtskilligt större investeringar per invånare och att landsbygden därför riskerar 

att hamna på efterkälken. Den digitala klyftan innebär att 58 % av EU:s invånare 

visserligen bor på landsbygden samt i avlägsna områden och bergsområden, men att 

endast 25 % har täckning med hastigheter på mer än 30 Mbit/s. Kommissionens mål om 

att alla hushåll, både på landsbygden och i städerna, senast 2025 ska få 

nedladdningshastigheter på minst 100 Mbit/s är därför ytterligt ambitiöst. 
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17. Europaparlamentet erinrar om att bredbandshastigheterna i många medlemsstater är 

högst olika på landsbygden och i städerna och att detta är en svår nackdel för 

landsbygdsområdena där det finns många småföretag, mikroföretag och andra företag 

som är beroende av effektiv konnektivitet, och att detta blir en fara för samhällslivet, 

kulturlivet och det ekonomiska livet i samhällena där. Parlamentet välkomnar 

kommissionens initiativ att inrätta den deltagarbaserade bredbandsplattformen för att 

säkerställa deltagande på hög nivå av offentliga och privata enheter samt lokala och 

regionala myndigheter. 

18. Europaparlamentet konstaterar att de yttersta randområdena, liksom också perifera 

regioner och öregioner, haft endast marginell nytta av den nuvarande lagstiftningen. 

Särskild uppmärksamhet måste ägnas åt avlägsna, isolerade och perifera områden, samt 

åt landsbygds- och bergsområden, liksom åt alla områden i unionen där det behövs 

insatser från offentligt håll för att uppväga den bristande lönsamheten för privata 

investerare. Alla EU-regioner bör få dra nytta av gigabitsamhället, som skulle bidra 

stort till regional konkurrenskraft, tillgång till investeringar i högteknologi, främjande 

av offentliga tjänster och affärsmöjligheter. Kommissionen uppmanas med kraft att i de 

yttersta randområdena (enligt definitionen i artikel 349 i EUF-fördraget) inleda 

pilotprojekt. 
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